
در حالی که قرار بود در آبان ماه آخرین مرحله از تسهیلات به زلزله زدگان 
سی سخت در استان کهگیلویه و بویراحمد با پرداخت وام های 50میلیون 
تومانی اجرایی شــود و ساخت واحدهای مسکونی در این شهر تا 15آذرماه 
به پایان برسد، هنوز بسیاری از زلزله زدگان سی سخت موفق به دریافت این 
وام های بانکی نشده اند. مدیرکل بنیاد مسکن استان کهگیلویه و بویراحمد 
در این باره به »ایران« گفت: در خصوص اعطای تسهیلات وام 50میلیونی 
بــه زلزلــه زدگان سی ســخت قرار بــود 5 بانک عامــل آنها را بــه متقاضیان 
پرداخت کنند که 3 بانک در این زمینه خوب عمل کردند اما 2بانک دیگر 

تأخیر زیادی داشته اند.
اسماعیل باقری افزود: از یک هزار و 700 مسکنی که قرار بود در این منطقه 
زلزله زده ســاخته شــود، حدود 200 مســکن آن هنوز به ســقف هم نرسیده 
و ممکــن اســت در حــد دیوارچینی باقی مانده باشــند. اینها جــزو مواردی 

هســتند کــه دچار مشــکلاتی 
بوده اند و ما نیــز به صاحبان 
آنهــا فشــار نمی آوریــم چون 
برای دریافت پروانه ســاخت 
مشــکل داشــته یــا در مــکان 
داشــته اند  مســکن  دیگــری 
بنابرایــن ســاخت مســکن را 
بــه همیــن  نداده انــد  ادامــه 

دلیل در مجموع از یک هزار و 500 مورد حاد، تاکنون حدود یک هزار و 133 
مورد پایان کار گرفته و ســاخت واحدهای آنها به اتمام رســیده اســت. وی 
ادامه داد: برای باقی موارد نیز سقف واحدها هم گذاشته شده است یعنی 
می توانند در این واحدها ســاکن شــوند و گرفتن این تســهیلات 50میلیون 

تومانی فقط موجب تکمیل این واحدها خواهد شد. 
این مسئول اظهار داشت: چندی قبل دکتر نیکزاد، رئیس بنیاد مسکن 
انقــلاب اســلامی، این تســهیلات 50میلیون تومانــی را مصــوب کردند اما 
از زمــان مصوب شــدن تا زمانــی که بانک مرکــزی به بانک هــای عامل در 
تهران ابلاغ کند و سپس این ابلاغیه از تهران به بانک های عامل در استان 
کهگیلویه و بویراحمد برســد 2ماه طول کشــید. حتی هنوز هــم تعدادی از 
بانک هــا کار را شــروع نکردند لــذا کاری که 2 ماه قبل بــا 50 میلیون تومان 
می توانست به اتمام برسد امروز شاید با 80 تا 100 میلیون تومان هم نتوان 
انجام داد لذا متأســفانه قولی که دادیم عملی نشــد در صورتی که اگر این 
تسهیلات بموقع پرداخت می شد به طور قطع تمامی واحدها تا 15 آذرماه 
تکمیل می شد. وی در خصوص افرادی که واحدهای مسکونی آنها به دلیل 
تأخیر در پرداخت وام 50 میلیون تومانی هنوز تکمیل نشده است، تصریح 
کــرد: در این خصوص جز پرداخت آن وام مصوب، کار دیگری نمی توانیم 
انجــام دهیــم چون تاکنــون توانســته ایم با کمک هــای جمع آوری شــده از 
خیــران و کمک هــای بلاعــوض و... کار را به این مرحله برســانیم و آخرین 
مصوبه دولت در این زمینه نیز همان وام 50میلیون تومانی بوده است لذا 
در صــورت افزایش هزینه ها، باید خودشــان پرداخــت کنند. مدیرکل بنیاد 
مســکن اســتان کهگیلویه و بویراحمد درباره زمان پرداخت این وام توسط 
2بانکــی که هنوز در این خصوص اقدامــی انجام نداده اند، گفت: هر بانک 
بین 150 تا 200 ســهمیه برای پرداخت این وام ها داشــته اســت که 3 بانک 
ایــن ســهمیه ها را پرداخت کرده انــد و 2بانک دیگر قــول داده اند که در این 

هفته کار اعطای وام ها را آغاز کنند.
ë چرا بازسازی در برخی روستاهای اندیکا آغاز نشده است؟ 

از سوی دیگر مدیرکل بنیاد مسکن خوزستان از ادامه عملیات بازسازی 
در اندیکا خبر داد و گفت: برخی روســتاها معارض محلی دارند که ممکن 
اســت این مشکل حل نشــود و عملیات اجرایی در این روستاها آغاز نشود.
حسین جنتی با بیان اینکه ساخت و ساز در شهرستان اندیکا در حال انجام 
اســت، اظهار کرد: در تمام روستاها ارزیابی انجام و عملیات بازسازی آغاز 
شــده اســت.وی افزود: از برخی بخش هایی که اخیراً اعلام شــدند، بازدید 
کردیــم که تعدادی از روســتاها در حوزه منابع طبیعی مشــکل دارند. بنابر 
اســتعلام انجام شــده و در صورت نیاز به جابه جایی، این کار انجام خواهد 
شد.مدیرکل بنیاد مسکن خوزستان گفت: زمان بازسازی کامل روستاهایی 
که دچار مشــکل هستند، به رفع مشکل شان بســتگی دارد. برخی روستاها 
در مناطق خاص هســتند و باید از ســازمان محیط زیســت مجوز اخذ کنند 
که ممکن اســت این ســازمان به این روستاها مجوز ندهد.جنتی که در یک 
برنامــه تلویزیونــی صحبت می کــرد، بیان کــرد: همچنین برخی روســتاها 
معــارض محلی دارند که ممکن اســت این مشــکل حل نشــود و عملیات 

اجرایی در این روستاها آغاز نشود.

۲۰۰ گونه جانوری از ابتدای امسال به طبیعت 
بازگردانده شد

ایــران زمیــن - مرکــز تیمــار حیات وحش پــارک طبیعــت پردیســان،  تاکنون 
تعــداد 200 گونــه جانوری را بــا رعایت پروتکل های دامپزشــکی حیات وحش 
به طبیعت بازگردانده که تمامی گونه های درمان شــده با حلقه های مناســب 
علامت گــذاری شــدند. به گــزارش ســازمان حفاظت محیط زیســت،  کلینیک 

حیات وحــش پارک طبیعت 
پردیسان هفته گذشته تعداد 
2۵ حیوان وحشی شامل یک 
قلاده روباه و 2۴ قطعه پرنده 
از انــواع عقاب طلایی،  عقاب 
ســیاه،   کورکــور  صحرایــی،  
ســارگپه معمولی،  شاه بوف،  
جغــد انبار و جغــد کوچک را 
پــس از درمان و بازپــروری به 
آغــوش طبیعــت برگردانــد. 

رعایت ملاحظات تخصصی زیست محیطی از جمله تغذیه مناسب جانوران 
بویژه در روزهای پیش از رهاسازی،  انتخاب زمان و محل مناسب برای اجرای 
برنامــه بازگشــت به طبیعت از جهت موقعیت مکانــی،  توپوگرافی و عوارض 
طبیعی منطقه و همچنین شرایط مناســب آب و هوایی در روز اجرای برنامه،  
علامت گــذاری جانــوران و حمــل آنهــا به شــیوه اصولی تــا محل رهاســازی از 

ضرورت های اجرای برنامه های رهاسازی جانوران وحشی در طبیعت  است.

بازگشت 11 واحد راکد به چرخه تولید
بجنــورد- مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی خراســان شــمالی گفت: 
امســال 11 واحد تولیدی راکد در شــهرک های صنعتی اســتان به چرخه تولید 
بازگشــت. بــه گــزارش خبرگــزاری صــدا و ســیما، ســیاوش وحــدت افــزود: بــا 
راه اندازی دوباره این واحد ها بیش از ۵0 نفر دوباره مشــغول به کار شــدند. وی 
گفت: همچنین در ۹ ماه گذشته امسال ۹3 قرارداد واگذاری زمین به مساحت 
27 هکتــار در شــهرک های صنعتی خراســان شــمالی بــا ســرمایه گذاری 18۴ 
میلیارد و 200 میلیون تومان با اشتغالزایی حدود 22۴ نفر منعقد شد که تاکنون 
1۹ قرارداد به ســرانجام رسیده است. به گفته وحدت، میانگین واحد های راکد 
کشــور 18 درصد اســت در حالی که این رقم در خرسان شــمالی 12.۵ درصد و 

کمتر از متوسط کشور است.
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شــهری که آمــار بزهــکاری و اعتیــاد در آن کم و 
ســرانه مطالعه بالا باشــد، شــهروندان احساس 
امنیــت کنند و با طبیعت همنشــین باشــند و از 
آلودگی هوا و محیط زیست خبری نباشد؛ حتماً 
شــهری ایده آل برای شهروند بودن در آن است 
و همه آرزو داریم شــهرمان چنیــن ویژگی هایی 
داشــته باشــد. شــهری مانند پاوه؛ هزار ماســوله 
کرمانشــاه؛ شهری پلکانی در دامنه کوهستان که 
در بســیاری از محله های آن، پشــت بام خانه ها 
حیــاط خانه دیگری اســت و با وجــود کوچه ها و 
معابر تنگ و پلکانی، شــاخص های همبستگی 
اجتماعــی بــالا و آمــار جــرم و منازعات شــهری 
پایین اســت. همین ویژگی ها پاوه را در فهرست 
10 شــهر برتر برای انتخاب به عنوان شــهر سالم 
جهان از ســوی ســازمان بهداشــت جهانــی قرار 
نظــر  از  اســتان کرمانشــاه  پرونــده  اســت.  داده 
شــاخص های فرهنگــی، اجتماعــی و هنــری بــا 
وجــود چنین شــهری غنی تر شــده اســت چراکه 
اوایــل مردادمــاه پرونــده هورامــان )اورامانات( 
از 2 ســال بالاخــره توانســت رأی مثبــت  پــس 
یونســکو را به عنــوان بیســت و ششــمین میراث 

جهانی ایران جلب کند.
رئیــس مرکــز بهداشــت شهرســتان پــاوه در 
گفت و گــو بــا »ایــران« از برگزاری جلســات اولیه 
انتخاب شــهر پاوه به عنوان نامزد 10 شــهر سالم 

جهانی در روز سه شنبه هفته جاری خبر داد.
حشــمت کریمی بــا بیان اینکه شــهر پــاوه از 
دو منظــر اجتماعــی و فرهنگــی کاندیــدای 10 
شــهر ســالم جهانــی قــرار گرفته اســت، افــزود: 
یک شــهر ســالم بــرای دریافــت این نشــان باید 
دست کم 80 درصد از هشــتاد شاخص سازمان 
جهانــی بهداشــت را دارا باشــد.این شــاخص ها 
شــامل طیف متنوعــی از موارد شــامل اقدامات 
افزایــش  و  مدیریــت  اجتماعی-اقتصــادی، 
توانمندی هــای بالقوه گرفته تا همکاری و تحول 
نهادی براساس برنامه ریزی و اجرای پروژه های 
نوآورانه است. شهر پاوه نیز در این زمینه بیشتراز 
بعــد فرهنگــی، بهداشــتی و روانــی و تأثیرهــای 
اجتماعــی آن بــرای دریافت این نشــان کاندیدا 

شده است.
وی بــا اشــاره به اینکه پیشــنهاد انتخــاب پاوه 
به عنوان شهر سالم جهان از سوی دانشگاه علوم 
پزشکی شهرستان کرمانشاه به سازمان بهداشت 
جهانی مطرح شــده اســت، گفت: آبان ماه سال 
علــوم  دانشــگاه  ســوی  از  پیشــنهاد  ایــن   13۹۹
پزشکی شهرســتان پاوه مطرح شــد و با توجه به 
اینکه شهرستان پاوه از نظر بهداشتی، اجتماعی 

و فرهنگــی دارای فاکتورهــای لازم بود، دانشــگاه 
علــوم پزشــکی تصمیــم گرفــت این موضــوع را 
مطرح و شانس خود را برای ثبت جهانی محک 
بزنــد و از ایــن رو اقدامــات اولیــه انجــام شــده و 
قرار اســت روز سه شــنبه اولین جلســه با توجه به 
فاکتورهای ارائه شــده از ســوی سازمان بهداشت 
جهانی برگزار شود که بر اساس آن تمام جزئیات 
مطرح شــده از ســوی ســازمان بهداشت جهانی 

کارگروه های ویژه بررسی می  شود.
کریمــی بــا تأکیــد بــر اینکــه ســازمان جهانی 
بهداشــت، بــا اعطــای ایــن نشــان، شــبکه های 
شــهرهای ســالم، طــرح شــهرهای ســالم را در 
سراســر دنیا ترویج می کند اظهار داشت: تاکنون 
6 شــهر ایــران به عنوان شــهر ســالم در ســازمان 
جهانی بهداشــت ثبت شــده که شــامل 3 شــهر 
آذربایجــان  اســتان  در  مراغــه  و  جلفــا  ســهند، 
شــرقی، اردکان در اســتان یزد، کاشــان در استان 
اصفهان و گرمی در اســتان اردبیل اســت. شــهر 
ســهند اولین شهر ســالم ایران از ســوی سازمان 
جهانــی بهداشــت اســت و اقدامــات لازم برای 
دریافت گواهی برای ســایر شــهرها نیــز در حال 
انجــام اســت. امیدواریــم شــهرپاوه نیــز در ایــن 

لیست جای بگیرد.
ë  پــاوه منحصــر بــه فــرد در فرهنــگ، امنیــت و

سلامت اجتماعی
هادی شــریفی رئیس اداره میــراث فرهنگی 
شهرســتان پاوه نیز در گفت و گو با »ایران« گفت: 
کاندیدا شــدن شــهر ســالم برای ثبت جهانی از 
سوی دانشــگاه علوم پزشکی مطرح شده است.
از جملــه شــاخص هایی کــه شهرســتان پــاوه را 
می تواند در فهرســت کاندیدا شــدن شهرســالم 
و ثبــت جهانــی آن قــرار دهــد، عبارتنــد از: آمار 
بســیار پایین بزهــکاری، پایین بــودن اعتیاد، بالا 
بودن ســرانه مطالعه، ضریب امنیت اجتماعی 
بــالا، پاییــن بودن ســرقت، غنی بــودن فرهنگ، 
طبیعــت منحصر بــه فــرد، اماکن و روســتاهای 
تاریخــی همچــون اورامانــات و صنایــع دســتی 

منحصر به فرد منطقه و... است.
وی با بیان اینکه انتخاب شهرسالم به منزله 
مدینــه فاضله بودن آن شــهر نیســت، افزود: در 
این شــهر هم مردم و هم مسئولان تمام تلاش 
خود را برای حفظ محیط زیست، ایجاد امنیت، 
بهداشــت  و  رســوم  و  آداب  و  فرهنــگ  اشــاعه 
و... انجــام می دهنــد. اگرچــه این شــهر با برخی 
معضلات همچون انسداد خیابان و شلوغی نیز 
دست به گریبان است اما مسئولان برای رفع این 
چنین مشــکلاتی بــا جایگزین کــردن طرح هایی 
ماننــد: دوچرخــه ســواری و اســتفاده از وســایل 
نقلیــه عمومــی و... ســعی در بهبــود وضعیــت 

شهرنشــینی دارند و در این میان شهروندان نیز 
بــا اســتقبال از ایــن طرح هــا نشــان می دهند که 
برای حفظ امنیت، پاکی و سلامت زندگی چقدر 

ارزش قائل هستند.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه ثبــت جهانی شــدن 
»اورامانــات« از دیگــر نقــاط مثبت ایــن منطقه 
اســت، خاطرنشــان کــرد: ایــن منطقــه به عنوان 
قطــب جهانگــردی مطرح اســت و گردشــگران 
کشــورهای  و  داخــل  از  ســالانه  زیــادی  بســیار 
همســایه و اروپا بــرای بازدید از ایــن منطقه زیبا 
ســفر می کنند و این شهرستان، روستاهای هدف 
گردشــگری و صنایــع دســتی زیــادی دارد که در 
کاندیدا شــدن این نقطه از کشور به عنوان نامزد 

شهر سالم می تواند تأثیر گذار باشد.
رئیس اداره میراث فرهنگی شهرســتان پاوه با 
بیان اینکه در این شهرســتان 10 روســتا بیشــترین 
آمــار جــذب گردشــگران را بــه خــود اختصــاص 
داده اســت، عنوان کرد: داریان، شمشــیر، هجیج، 
خانقــاه، گلال، دشــه، شــرکان، ســاتیاری، تیــن و 
زردویــی به عنــوان 10 روســتایی هســتند کــه طــی 

چندســال اخیــر گردشــگران زیــادی را بــه خــود 
جــذب کرده اند. وی وجود طبیعــت بکر، کوه های 
بلنــد، دره هــای عمیــق، رودخانه های خروشــان، 
جنگل های انبوه و بافت و معماری سنتی و پلکانی 
در بســیاری از روســتاهای پاوه را از عوامل مهم در 
جذب گردشــگران طی یک دهه اخیرعنوان کرد و 
بیان داشت:مردمان مهربان، خونگرم و میهمان 
نــواز این روســتاها هــم با فرهنگ و آداب و رســوم 
اصیل خود میزبانی خوبی از گردشگران داشته اند 
و همین مســأله بســتری برای جذب گردشــگران 

بیشتر به سمت آنها شده است. 
ë شهری با میزبانان فرهنگی

مدیــر پایــگاه منظر فرهنگــی اورامــان نیز در 
گفت و گــو بــا »ایــران« دارا بــودن فرهنــگ غنــی 
مردم شــهر پــاوه و طبیعت بکــر و امنیت بالای 
منطقــه را از جملــه شــاخص های ســالم بــودن 
این شــهر برای کاندیــدای جهانی شــدن عنوان 
کــرد و گفت: وجود هجیج، خانقاه، گلال، دشــه، 
شــرکان، ســاتیاری، تین و... از جمله جاذبه های 
تاریخــی، طبیعــی و فرهنگــی ایــن شهرســتان 

است که نه تنها گردشگران داخلی، بلکه سالانه 
بسیاری از توریست های خارجی را به خود جذب 
کــرده اســت. آشــتی مــردم بــا طبیعــت و توجه 
خــاص آنان به طبیعت طی قرن های متمادی، 
پایبندی به آداب و رســوم و برگزاری جشــن های 
متعــدد از جملــه جشــن های شــکرگزاری برای 
محصــولات باغــی و... که به طــور هفتگی برگزار 
می شــود جملگــی نشــان از توجه بــه طبیعت و 

فرهنگ غنی مردم این منطقه است.
پویــا طالب نیا بــه امنیت بــالای این منطقه، 
غنای فرهنگی شهرستان پاوه و منطقه اورامانات 
اشــاره کرد و افزود: فرهنگ مردم این شهرستان 
بــه قدری بالا اســت کــه می توان گفــت فرهنگ 
میزبان بر میهمانان )گردشــگران( غالب است. 
نبود متکدی، نداشتن معتاد، نظافت و سلامت 
شهر و... از جمله عواملی است که این شهر را در 
لیست کاندیدا قرار گرفتن شهرسالم جهانی قرار 
داده است و امیدواریم پس از طی شدن مراحل 
لازم شــاهد ثبــت جهانــی ایــن شــهر درلیســت 

شهرهای سالم جهان باشیم.

زیســت  محیــط  حفاظــت  ســازمان  معــاون 
کشــور از شــروع مذاکرات دیپلماســی آب ایران با 
طالبــان درباره حقابه هامــون و همچنین مذاکره 
بــا کشــورهای همســایه خــزر دربــاره کنوانســیون 
تهــران خبــر داد. احمد لاهیجان زاده در نشســت 
خبری خود مســئولیت دیپلماســی آب در زمینه 
افغانستان را بر عهده وزارت امور خارجه و وزارت 
نیرو دانست و گفت: بعد از روی کار آمدن طالبان 
مذاکرات قبلی متوقف شــد ولی به نظر می رســد 
}این مذاکرات{ در حال از ســرگیری است. دولت 
اشرف غنی در این مسأله مقاومت زیادی داشت 
و ممکــن اســت مذاکــرات آب بــا دولــت جدیــد 

افغانستان راحت تر باشد.«
افغانستان پس از سقوط طالبان در سال 2001 
مأموریــت ویژه ای برای خود نوشــت که ســاخت 
حداقل 104 سد در آن دیده شده بود. کارشناسان 
بین المللــی از آن بــه »مأموریــت هیدرولیکــی« 
یــاد می کردند. برنامــه آبی افغانســتان را در این 
دوره امریکا، هلند و ترکیه نوشتند. دولت گذشته 
افغانســتان ســاخت بالغ بــر 35 ســد و 34 طرح 
انحــراف آبــی روی هیرمنــد و 14 ســد و 8 طــرح 
انحــراف آبی روی هریرود را در برنامه داشــت که 
ساکنان سیستان دو سوی مرز را دچار خشکسالی 
شــدید می کرد. پیامدهای منفی این سدسازی به 
سیســتان و بلوچســتان در ایران محدود نمی شد 
و مــردم خــود را هــم دچار یــک سازه ســازی غیر 

اصولی می کرد. 
کارشناســان پیش بینــی می کردنــد سدســازی 
یکبــار دیگــر باعــث مهاجــرت اجبــاری افغان ها 
شــود. پس از ساخت ســد کمال خان افغانستان 
از مســئولان دولــت  نیــز بســیاری  روی هریــرود 
پیشــین مدعی شــدند که حقابه هریــرود را بیش 
از عــدد توافقی به ایران پرداخته اند. افغانســتان 
در آن روزها ســیلابی را که از ســمت این کشــور به 
سوی سیســتان و بلوچستان می آمد و افغانستان 
نمی توانســت جلــوی ورود آن را بــه کشــور بگیرد 
حقابه حســاب می کرد. دولت پیشین افغانستان 
در حالــی مدعــی پرداخــت حقابــه هامــون بــود 

مســائل  کارشــناس  ملازهــی،  پیرمحمــد  کــه 
افغانســتان در گفت و گو با رســانه های ایران گفته 
اســت: »افغان هــا در هیــچ مقطعــی بخصوص 
بعــد از کودتــای داوودخــان )13۵2( زیر بــار این 
مسأله)پرداخت حقابه هامون( نرفتند.« به گفته 
او افغان هــا معتقــد بودنــد کــه باید با سدســازی 
آب را به مناطقی که عمدتاً زیرکشــت خشخاش 
بــوده منتقــل کــرد. منطقــه هلمنــد نیــز یکــی از 
مستعدترین مناطق برای کشت خشخاش است 
و بیــش از ۹0 درصــد تریــاک دنیــا در این منطقه 
تولیــد می شــود. افغانســتان در 4 دهــه گذشــته 
در مقاطعــی نیــز مدعــی شــده بــود آنچــه اجازه 
نمی دهــد حقابــه هامــون از ســمت افغانســتان 
بــه ایران جاری شــود کاهش بارندگــی در حوضه 
آبریــز »هیرمنــد« اســت امــا تازه تریــن پژوهــش 
نشان می دهد برخلاف ادعای افغانستان، میزان 
بارندگی در بازه 34 ساله در حوضه آبریز هیرمند 
افزایش داشــته است. افتتاح ســد کمال خان نیز 
رفتار دولت افغانســتان را در قبال حقابه توافقی 
تغییر داد. پس از افتتاح ســد کمال خان، اشــرف 
با وجود آنکه در ســال 2017 از ایران خواســته بود 
کــه معاهــده آبی بــر ســر هیرمنــد را اجرایی کند 
در چرخشــی آشــکار اعلام کرد »همســایگان این 
کشــور دیگــر از آب این کشــور به رایگان اســتفاده 
نخواهنــد کــرد و از ایــن رو کابــل دیگــر وارد هیــچ 
معاهــده آبــی بلندمدتی نخواهد شــد.« اشــرف 
غنــی رئیس جمهــور پیشــین افغانســتان در روز 
افتتاح ســد کمــال خان هــم گفت: »کشــورش از 
این پــس در مقابل نفت به ایــران آب می دهد.« 
بســیاری از تحلیلگــران ایــن رفتار غنــی را یکی از 
اشــتباهات اساســی او در دولــت داری خواندنــد. 
دولــت او چنــدی پس از اظهــارات و پیش از ورود 

طالبان سقوط کرد.
ë مذاکرات محیط زیستی با 5 کشور حوزه خزر 

لاهیجــان زاده ضمــن اشــاره بــه کنوانســیون 
اســاس  بــر  کــرد:  اضافــه  تهــران  بین المللــی 
کنوانســیون تهــران در ســال 1382، پنــج پروتکل 
در زمینه تنوع زیســتی، ارزیابــی آلودگی نفتی و... 
به تصویب رسید. ســه پروتکل این کنوانسیون در 
مجلس شــورای اسلامی به تصویب رسیده است 

و بــزودی این روند برای پروتــکل چهارم نیز طی 
خواهــد شــد. پروتــکل پنجم نیــز هنوز در دســت 
پایــش اســت. در دیگــر کشــورهای ذینفــع حــوزه 
دریای خزر نیز شــرایط مشابه اســت و برخی سه 
پروتــکل، برخی چهار و برخی همــه پروتکل ها را 
بــه تصویب رســانده اند و ایــن قدم بلنــدی برای 
اجرای فعالیت های مشترک در این منطقه است 
همچنیــن بــرای تحقــق اهــداف این کنوانســیون 
نشست های آنلاین با حضور کشورهای این حوزه 

برگزار می شود.
معــاون محیــط زیســت دریایــی و تالاب هــای 
ســازمان حفاظــت محیــط زیســت دربــاره تغییر 
اقلیــم در حــوزه دریــای خــزر گفــت: محــور ایــن 
صحبت هــا بجــز آلودگی، گردشــگری نیز اســت، 
همچنین تغییر اقلیم در هر پنج کشــور این حوزه 

مشــاهده می شــود و بــرای اتخــاذ سیاســت های 
مناسب جلســاتی به میزبانی سازمان هواشناسی 
طی یک ســال گذشــته برگزار شــده  اســت. دریای 
خزر به دلیل تغییر اقلیم و مشکلات انسان ساخت 
تحــت تأثیــر اســت و عقب نشــینی و پســروی آن 
تــا ســال 20۵0 ادامه خواهد داشــت که از ســمت 
شــمال خواهد بود و کاهش حجــم آب و افزایش 

دما کاهش تنوع زیستی را در پی خواهد داشت.
افزایــش  بــه  اشــاره  ضمــن  لاهیجــان زاده   
حساســیت  و اهمیت دستگاه ها نسبت به محیط 
زیست گفت: یکی از خطوط قرمز بودجه امسال، 

محیط زیست است.
ë حمایت محیط زیست از انتقال آب عمان

معــاون محیــط زیســت دریایــی و تالاب های 
ســازمان حفاظــت محیــط زیســت در پاســخ بــه 

پرسش ایسنا درباره ارزیابی های زیست محیطی 
طــرح انتقال آب دریای عمان به سیســتان هم از 
مطالعــه دوســاله برای اجــرای طــرح انتقال آب 
خبــر داد و گفــت: »تصمیم گیــری دربــاره آن بــا 
کمــک مشــاوران داخلــی و خارجی انجام شــد.« 
او طــرح انتقــال آب عمــان را یکــی از دقیق ترین 
طرح هــا از نظــر ارزیابی زیســت محیطی خواند و 
گفــت: »همــه ارزیابی ها درباره شــورابه و پســاب 
انجام و روش های برداشت و تخلیه آن مشخص 
شده  اســت. همچنین مقدار فشــار و بازه های آن 
در نازل های خروجی تعریف شــده است. اجرای 
این طرح حداقل آسیب زیست محیطی را در پی 
خواهد داشــت و برداشــت آب از دریــای عمان و 

بخش اقیانوسی آن خواهد بود.«
ë  انتقال آب از دریای عمان جایگزین طرح خزر

می شود
لاهیجان زاده طرح انتقال آب خزر به ســمنان 
را بــا  وجــود مخالفــت بســیاری از کارشناســان و 
فعــالان محیــط زیســت دارای مجــوز معاونــت 
انســانی دانســت و گفت:»این مجوز پس از پشت 
ســر گذاشــتن چالش های مداوم ۹ ســاله، بالاخره 
سال گذشته صادر شد. این طرح در لایحه بودجه 
دارای مجــوز اســت اما بایــد به کمیســیون تلفیق 
برود و آنجا ممکن است مورد بازنگری قرار گیرد. 
بــا توجــه بــه ســرمایه گذاری در جنوب ایــن طرح 
می توانــد ســمنان را هم پوشــش دهد.« نشســت 
مجازی معاون محیط دریایی پردیسان به منظور 
توضیح درباره ابلاغ حقابه تالاب ها به وزارت نیرو 
انجام گرفت. در این نشست البته حقابه تالاب ها 
اعلام نشــد و لاهیجــان زاده به اعــلام عدد کلی 11 
میلیــارد مترمکعــب آب حقابــه تالاب ها بســنده 
کرد. او زندگی تالاب ها را در گرو وضعیت بارش ها 
دانســت و گفت: »تعداد تالاب های خشــک شده 

به صورت دقیق قابل تشخیص نیست.«
 او گفــت: »تالاب هــای مــا در فــلات مرکــزی 
فصلی هستند و بر اساس بارش آبگیری می کنند 
چــرا کــه رود دائمــی ندارنــد و تابــع دوران بارش 
و آذر  آبــان  ایــن تالاب هــا در ماه هــای  هســتند. 
آبگیری می کنند و در اردیبهشــت و خرداد از بین 

می روند.«

پاوه در فهرست 10 شهر برتر سالم جهان
در هزار ماسوله کرمانشاه از اعتیاد خبری نیست و سرانه مطالعه نیز بالاست

حمیرا حیدریان
خبرنگار

از جمله شاخص هایی که  شهرستان پاوه را می تواند در فهرست کاندیدا شدن شهرسالم 
و ثبت جهانی آن قرار دهد عبارتنداز : آمار بسیار پایین  بزهکاری ، پایین بودن اعتیاد، بالا 

بودن سرانه مطالعه،  ضریب امنیت اجتماعی بالا، پایین بودن سرقت، غنی بودن فرهنگ 
، طبیعت منحصر به فرد ، اماکن و روستاهای تاریخی همچون اورامانات و صنایع دستی 

منحصر به فرد منطقه و...

زهره توکلی
خبرنگار

زمستان آمد و وام 50 میلیونی بازسازی خانه ها پرداخت نشد

 توقف وام زلزله زدگان سی سخت 
در ایستگاه تشریفات اداری

ایران با همسایگان پیرامون خزر و افغانستان  درباره کنوانسیون تهران و حقابه های مرزی گفت و گو می کند

دیپلماسی آب با کشورهای همسایه
مذاکرات ایران با گروه طالبان  درباره حقابه هامون آغاز شده است

زهرا کشوری
خبرنگار

مجوز انتقال آب از خزر پس از پشت سر گذاشتن چالش های مداوم 
۹ ساله، بالاخره سال گذشته صادر شد. این طرح در لایحه بودجه 

دارای مجوز است اما باید به کمیسیون تلفیق برود و آنجا ممکن است 
مورد بازنگری قرار گیرد. با توجه به سرمایه گذاری در جنوب این طرح 

می تواند سمنان را هم پوشش دهد


